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Бұл QR ет сатылатын орындарға 
орналастырылады, ол жануарларды 
ве   те ринариялық тексерусіз мал союдың 
ал дын алуға мүмкіндік береді. Жаңа 
мо дуль Алматы, Павлодар және Жетісу 
облыстарында пилоттық режимде сы
налып жатыр.

Бұл тәсіл шекаралық өткізу бекет
терінде де енгізілген. Келіп түскен жүктер 
туралы мәліметтер ақпарат жүйесіне 
енгізіледі, тексеру және сынама алу 
актілерінің электрондық нұсқасын қа
лып тастырады, олар мемлекеттік ве
те ринариялық инспекторға және вете
ринариялық зертхана қызметкеріне 
жібе ріледі. Бүгінде жүйе Павлодар 
облы сының шекара маңындағы бекет
терде тестілеуден сәтті өткен.

– Ел аумағында мал соятын 904 
нысан бар, оның ішінде 109ы ет өңдеу 
кәсіпорны, 281 мал сою пункті және 514 
мал сою алаңы бар. Ветеринариялық 
талаптарға сәйкес келмегендіктен, 106 

мал сою нысаны жабылды, 2023 жылы 
қаңтарқазан айлары аралығында 661 
мал сою алаңының есеп нөмірлері кері 
алынды, – деді ҚР Ауыл шаруашылығы 
вицеминистрі Аманғали Бердалин.

Сонымен қатар вицеминистр бар
лық ірі ауылдық округте вете рина рия
лықсанитариялық сараптама зерт
ханасы бар мал сою пунктілерін ашу 
қажеттігін атап өтті. Кеңесте Аман
ғали Бердалин Қазақстан аума ғында 
жануарлар мен құстарды жос пар бо
йынша диагностикалау және вак ци на
циялау туралы сөз етті. Диагнос тика
лық және профилактикалық ісшаралар 
туралы барлық мәлімет АШЖБ ба
за сына енгізілген. Нәтижесінде соңғы 
жылы елімізде қауіпті аурулар ошақ
тары 38 пайызға төмендеген.

Шегірткеге қарсы күреске дайындық 
туралы ауыл шаруашылығы вицеми
нистрі Азат Сұлтанов баяндады. Соңғы 
жылдары Ақтөбе және Қостанай об

лыс тарында зиянкестердің таралу 
алаң    ы өскен. 20232024 жылдары ше  
гіртке таралуының 11 жылдағы ре
кордтық көрсеткіші орын алып отыр. 
Егістік жерлерді шегірткеден уақытылы 
сақтау үшін алдын ала мемлекеттік са
тып алу жоспары жасалып, кон курс тар 
жарияланған. Оңтүстік өңір лер де қа
жетті жұмыстарды сәуір айында, сол
түс тікте мамырда бастау жос пар ланып 
отыр.

Серік Жұманғарин Ауыл шаруа шы
лығы министрлігіне облыс әкімдіктерімен 
бірге мал союдағы жаңашылдықтар, 
олар дың артықшылықтары бойынша 
тұрғындар арасында кең ауқымды ақ
параттық жұмыс жүргізуді тапсырды. 
Сондайақ егістік жерлерді шегірткеден 
уақытылы өңдеу үшін барлық қажетті 
процедураны жедел жүргізу қажет. 

Айта кетейік, облыстық ветеринария 
басқармасының мәліметінше, биыл 
Қызылорда об лысындағы аса қауіпті 

Цифрлық қадағалау: 
Сапа бақылауда бола ма?

Апта басында Премьер-Министрдің орынбасары Серік Жұманғариннің төрағалығымен 
өткен отырыста ауыл шаруашылығы жануарларын қадағалау жүйесін жетілдіру 
процесі талқыланды. «Етті ветеринариялық-санитариялық сараптау» жаңа модулінің 
арқасында ауыл шаруашылығы жануарларын бірдейлендіру ақпарат жүйесінде мал сою 
орындарында сараптама актісі мен анықтама беру және жануардың өмірлік циклі туралы 
ақпарат жиналған QR-код жасау процесі цифрландырылды.

деп танылатын 14 жұқпалы аурудың 
алдын алуға рес публикалық бюджеттен 
6973,5 мың доза ветеринариялық 
препарат жет кізіліп, елді мекендерге 
таратылған. Өткен  жылмен салыстыр
ғанда препа рат тар 1 млнға артып 
отыр. 

Жергілікті жерлерде аса қауіпті 
жұқпалы ауруларға қарсы алдын ала 
егу және диагностикалық тексеру жұ
мыстары тұрақты өткізілуде. Нәти же
сінде облысқа берілген вакцина қол
данылатын аусыл бойынша таза аймақ 
мәртебесін Дүниежүзілік жануарлар 
ден саулығы ұйымы наурыз айында 
қайта растаған. 

Сондайақ энзоотиялық аурулардың 
алдын алу шаралары да тұрақты 
жүр  гізіліп  келеді. Атап айтқанда, об
лыс  тық бюджеттен бөлінген қаржыға 
6 энзоотиялық ауруға қажетті 707,4 
мың доза ветеринариялық препа рат   
алынған. Қазіргі таңда 8 вете ри на
риялық станция, 139 пунктте бар лығы 
746 маман жұмыс жасайды. Білікті 
ветеринар мамандардың сапалы жұ
мы   сының арқасында аймақта төрт тү
лік арасындағы аса қауіпті жұқпалы 
аурулар азайған.

Жандос ЖАЗКЕН

Айта кетейік, былтыр желтоқсан 
айында Ұлттық жоба аясында Жала
ғаш ауданында 2 амбулатория пайда
лануға берілген болатын. Оның бірі 
бүгін депутаттар жұмысымен таныс қан 
Аламесек ауылдық округінде орна
ласса, дәл осындай емхана мырза
бай лықтардың да қажетіне жарап тұр. 
Бүгінде қос елді мекеннің халқы жаңа 
нысанның игілігін көруде.

Расында ауылдарда бой көтерген 
медициналық нысандар қызметін бас
тауда. «Ауылдық денсаулық сақ тауды 
жаңғырту» жобасының әлеумет тік ма
ңы зына жіті мән берген ел ағалары 
осын дай ілкімді жобаларды қолға 
алуда. Президент те ауыл тұрғындарын 

100 пайыз сапалы алғашқы меди
циналық көмекпен қамтамасыз етуді 
күн тәртібіне қойған. 

Қазір медициналық қызметтің қол
жетімділігін, денсаулық сақтау инфра
құрылымын одан әрі жаңғырту арқылы 
саладағы реформалар алға жылжып 
келеді. Ел Президентінің бастамасымен 
қолға алынған «Ауылдық денсаулық 
сақтауды жаңғырту» ұлттық жобасы 
аясында аймаққа қарасты елді ме
кендерде 27 нысан салынуда. Оның 
ішінде 20ға жуық дәрігерлік амбу
латория құрылысы аяқталып, ел игі
лігіне берілген. 

Әлеуметтік нысандар 
жұмысымен танысты

Кадрлық 
өзгерістер:
Кім қайда барды?

Бейсенбіде ҚР Парламенті Сенатының депутаты Руслан 
Рүстемов пен Ақмарал Әлназарова және Мәжіліс депутаты Мұрат 
Ергешбаев ауданға жұмыс сапарымен келді. Алдымен Есет батыр 
ауылына табан тіреген халық қалаулылары жуырда пайдалануға 
берілген дәрігерлік амбулаторияның жұмысымен танысты. 

жалғасы 3-бетте.

– 2023 жылы 177 жобаны жүзеге асыруға 87,1 млрд 
теңге бөлініп, 2022 жылмен салыстырғанда 3,5 есе 
артты. 2024 жылы 110 нысанды салуға 94,5 млрд. теңге 
бөлінді. Қаражат жыл аяғына дейін едәуір көбейетін 
болады. Бұл – Мемлекет басшысы ҚасымЖомарт Ке
мелұлының Сыр өңіріне деген ерекше қолдауының 
нәтижесі. Өткен жылдың қараша айында Құрылыс және 
өнеркәсіп министрлігінің бастамасымен Қызылорда об
лысында құрылыс және тұрғын үй инфрақұрылымын 
дамыту мәселелері жөнінде республикалық жиын өтті. 
Жиынға министрліктің, республикалық мекемелердің 
бас шылары, барлық өңірден құрылыс және энергетика 
саласына жетекшілік жасайтын облыс әкімінің орын ба
сарлары, басқарма басшылары қатысты. Онда өзде
ріңізбен бірге атқарылған жұмыстар таныстырылып, 
біз дегі оң тәжірибе басқа аймақтарға да таратылуы ке
ректігі айтылды, – деді Нұрлыбек Машбекұлы.

Облыс әкімі өңірдегі құрылыс нысандарының жоба
ларын талдайтын кеңес жұмысын қайта жандандыруды 
тапсырды. Еске салсақ, аймақ басшысының тапсыр ма
сымен құрылыстардың тиімділігін әрі сапасын қада ға
лайтын арнайы кеңес құрылған. Онда салынатын ны
санның сапасы, орналасатын жері, халыққа қажеттілігі 
жанжақты талқыланып, тиімділері ғана қолдау таппақ.

Жиында облыстық құрылыс, сәулет және қала құ
ры лысы басқармасының басшысы Ерлан Төралиев 
құ рылыс нысандары бойынша баяндама жасады, ал 
об лыстық бақылау жөніндегі басқармасының басшысы 
Ғанижан Қалиев салынған нысандар сапасы туралы 
айтты.

Кейбір құрылыс нысандарында кемшіліктер кез де
седі. Ғимараттардың әрлеу жұмыстары, қолданылған 
ма териалдары сапасыз болғандықтан, мердігер меке
мелерге тиісті нұсқаулар берілді. Нұрлыбек Машбекұлы 
«Отбасы орталығы» мен демеушілік арқылы жүзеге 
асқан «Анаға тағзым» орталығы өте сапалы салынғанын 
атап өтті. 

Алдағы уақытта құрылыс нысандарын табыстайтын 
барлық мердігерлерден осындай нәтиже күтіледі және 
талап етіледі. Сондайақ аймақ басшысы әрбір жаңа 
құрылыстың сапасына қала және аудан әкімдерімен 
қатар салалық басқарма басшылары да жауапты екенін 
ескертті. Нысанның орналасқан жеріне, тұрғындарға 
қолжетімді болуына, кент және ауылдық аймақтардағы 
көшелермен үйлесім табуына қала және аудан әкімдері 
тікелей жауапты екенін назарға салды.

«ЖЖ» ақпарат

Құрылыс 
қарқын алған

Кеше облыс әкімі Нұрлыбек 
Нәлібаев құрылыс саласында жұмыс 
істейтін мекеме өкілдерімен кездесіп, 
алдағы жоспарларды пысықтады. 
Аймақ басшысы Сыр өңірі соңғы 
жылдары құрылыс қарқыны бойынша 
республикада алдыңғы қатарда екенін 
атап өтіп, биыл да осы оң тенденцияны 
сақтауға шақырды. 

Аңдатпа

3-бетте.
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2 Кәсіп
Ел аузындаСұхбат

Бағдарлама игілігі

– Өмір деген негізі қызық қой, 
осыдан 5 жыл бұрын «мен тігінші 
боламын» деген ой үш ұйықтасам да 
түсіме кірмеген. Мектепте география 
пәнінің мұғалімі болып сабақ беріп 
жүретінмін. Бірақ іштей ол нәрсе 
ұнамайтынын сез дім. Сонымен 2020
2021 жылы каран тин кезінде бетперде 
тапшылығы болып, ауданда сол өнімді 
тігіп бастадым. Кейін бұл тігін тігу ісі 
өзіме ұнайтынын, соны мен айналысу 
керектігін түсіндім. Осы лай тәуекелге 
бел буып, 2019 жылы мем лекеттен 250 
мың теңгелік грант ұтып, алғашқы тігін 
машинамды сатып алдым. Кейін үйде 
отырыпақ  кәсібімді бастап кеттім, – 
дейді кейіпкеріміз. 

«Шебердің қолы алтын» дейді 
қазақ. Сөзге шебер, іске де ұста 
халқымыздың мәдениетін паш ете тін 
оның қолөнері екені анық. Асыл тастан 
сән бұйымын жасаған, көздің жауын 
ала тын ерекше киім үлгілерін тігіп, қа
зақы нақышты паш етіп жүрген Жұл дыз 
Абушахмайқызының ісі көпке үлгі. 

Екі жыл бойы кәсібімен үйде айна
лысқан кейіпкеріміз, 2022 жылы бар жи
ғантергенімен аудан орталығынан, өз 
күшімен арманындағы тігін дүкенін аш
қан. Шеберлігінің арқасында көпте ген 
тапсырыс алып, бір адамды жұмыспен 
қамтитын дәреже жеткен. 

Қазақ қашаннан он сауса ғынан 
өнер тамған ісмер жандарға кенде 
емес. Кейіпкердің айтуынша, тігін де
геніміз – тұнып тұрған математика. 
Себебі дәлдік, есеп, теңдік керек. Тігін
шілік өнер бойға шабыт беріп, көңілге 
шаттық ұялатады. Адамды іскерлікке, 
икемділікке, дәлдікке баулиды. Зеректік 
пен ептілікке  де тәрбиелейді.

4 жыл бұрын кәсібін бастаған 
Жұлдыз Смаханова қазір тек қана киім 
қыс қартып емес, балабақша, мектеп 
оқушыларына арналған топтық киімдер 
де, тойға арналған безендірулерді де, 
сонымен қатар тақия тігіп, шашбау 
сырғаларды да жасап халыққа ұсынуда.

– Менің тігіншілік өнерде кәсіби білі
мім жоқ. Қызығушылығым артқан кезде 
10 күндік тігіншілерге арналған курстан 
өткенмін. Алайда бұл теорияға қарағанда 
тәжірибемен келетінін түсіндім. Себебі 
маған алғаш тігін тігудің қырсырын 
үй ретіп, дәл бүгінгідей жетістікке жет
кізген Гүлнар апай болды. Себебі өз 
дүке німді ашпай тұрып, алғашында 
тігінші болып Гүлнар апайдың жанында 
жұмыс жасадым. Киім тігуде біле бер
мейтін көп дүниені үйрендім. Осы кә
сіпті бастауыма себеп болған, ал
ғашқы ұстаз болған да сол кісі деуге 
бо лады. Қазір әйтеуір білмегендерімді 
интернеттен үйреніп, жаңа үлгідегі киім
дерді халыққа ұсынуға тырысамын. Тек 
киімдермен шектелгім де келмейді, сол 
үшін қыз жасауына керек заттарды, 
пер делерді тігіп те сатып жатырмын. 
Қы зығы, ешкімнің тапсырысынсыз, 
ойы ма бір нәрсе келсе, соны тігіп шы
ғар майынша тыныныш отыра алмай
мын. Тігіп болған соң әрі кетсе екі күннен 
кейін сол дүнием тапсырыс беруге кел
ген адамдарға ұнап, сатып алып кетеді. 
Бастысы, сол өз ісіңе деген ерек ше 
махаббат керек сияқты. Сол кезде әр 
істің берекесі болады, – дейді ол.

Иә, тігіншілік, қолөнермен айналысу 
– бүгінгі заманның ең табысты 
бизнесінің бірі. Жас болса да тігінші 
болған кейіпкеріміз өзінің сүйікті ісімен 
айналысып қана қоймай, қолөнерді 

кәсіпке айналдырған. Кең көлемде 
жұмыс жасап жатқанына екі жыл ғана 
болса да, Жұлдыз ханымның өнімдерін 
іздеп ке летін тұрақты тұтынушылары 
да бар. Қазіргі таңда дүкеніне тек өзі 
тігіп қойған заттардан бөлек халық 
сұранысында жүрген ең қажетті 
заттарды да әкеліп қойған. Сұхбаттасу 
барысында сатып алушылардың көпті
гінінен халық ара сында сұранысқа ие 
дүкендердің бірі екенін де аңғардық.

Жеңіл өнеркәсіптің дамуына үлес 
қосқан тігінші қажетті құралжабдықтар 
мен тауар, ине, жіптердің барлығын 
сырттан алдыратынын айтып қалды. 
Өйткені бізде олардың бағасы бі рін 
шіден, қымбат болса, екіншіден, са
пасы жағынан ақсап жатады. Алдағы 
уақытта кішкентайлардың бір күнге 
ғана киетін қазақы киімдерін бірнеше 
есе қымбат бағаға сатып алғанша, оны 
өз қиялымен әсемдеп, өзі тігіп, са ты
лымға немесе жалға беруге шы ғаруды 
жоспарлауда. 

Шынында бү гін де балалардың киі
мі қымбат. Оны өзі мізде тігіп, сату екі 
есе арзанға тү седі екен. Халықпен жұ
мыстан мол тә жірибе жинаған шебер 
болашақта киімдерді сызба реттілігімен 
шығарып, дайын өнімдерді тігуді ой
ластыруда. Сондайақ машина санын 
көбейтіп, жанына тігінші жастарды тар
ту мақсаты бар екенін де айтып өтті. Дү
кенін кеңейтіп, мерекелік ісшараларға 
киетін көйлектер, камзолдар са нын арт
тырғысы да келеді. Әрине бә ріне уақыт 
керек, тігіншінің жанып тұр ған көзіне 
қарап, аз уақытта бұл мақ саттары да 
орындалатынына сенім арттық. 

Ешкімге қол жаймай, тынымсыз 
ең бек ету арқылы үлкен жетістікке 
жет  кен Жұлдыз Смаханованың ісіне 
сүй сініп қайттық. Өмірге төрт бала 
әке ліп, отбасының жағдайынан бөлек 
еңбектен қол үзбей жүрген жанның бұл 
ісі өзгелерге үлгі болары анық.

Ақнұр АЛТЫНБЕК

250 мың теңгемен кәсіп бастаған
Халқымыздың ұлттық құндылықтарының бірі – қолөнер. Оны 

бірі жай маман дық қа баласа, енді бірі шығар машылық жұмыс 
ретінде қарайды. Алайда қолөнерді жанына серік етіп, тіпті оны 
кәсіпке айналдырғандар да жоқ емес. Мәселен, кент тұрғыны 
Жұлдыз Смаханова 4 жыл бойы тігін ма ши насын жанына серік 
етіп, кәсібінің жемісін көріп отыр.

– Жасұлан Ерданұлы, қазіргі 
уақыт та аудан бойынша қанша 
кәсіп керлік субъектісі бар? 

– Қазіргі таңда жалағаштықтардың 
кәсіппен айналысуға деген құлшынысы 
жоғары. Өзінің сүйікті ісін табыс көзіне 
айналдыру мақсатында жекелеген аза
маттар біздің мамандарға жүгінеді, 
біз сол бойынша жол көрсетіп, қолдау 
білдіреміз. Жалпы 2023 жылдың 11 
айында аудан бойынша тіркелген шағын 
және орта кәсіпкерлік субъектілерінің 
саны 3 149 бірлікті, оның ішінде 3008 
субъектісі немесе 95,5 пайызын нақ ты 
жұмыс жасап тұрғандар құрап отыр. 
Ал тоқтап тұрған кәсіпкерлік субъек ті
ле рінің саны – 141. Жыл басымен са
лыстырғанда 65 бірлікке көбейген.

– Бүгінде аудан бюджетіне ин
вес тиция тартылу деңгейі қандай?

– 2023 жылы ауданға 18 млрд 
769 млн теңге инвестиция тарту жос
пар ланған, 11 айда негізгі капиталға 
тартылған инвестиция көлемі 15 млрд 
385 млн теңгені құрап, өткен жылдың 
тиісті кезеңімен салыстырғанда 178,2 
пайызға орындалды. Ауданның өнер
кәсіп өнімдерін өндіруші мекемелері 
мен кәсіпорындары және жеке сек
тор лары арқылы 2023 жылдың 11 
айында 29 млрд 422 млн теңгені құ
рай тын өнеркәсіп өнімдері өндіріліп, 
өткен жылдың сәйкес кезеңімен са лыс
тырғанда 101,5 пайызға жоғары орын
далып отыр. Оның ішінде өңдеу өнер
кәсібінің көлемі 103,6 пайызға артып, 6 
млрд 577 млн теңгенің өнімі өндірілді. 
Сонымен қатар аудан бойынша бөлшек 
сауда айналымының көлемі 11 айда 
3 млрд 179,1 млн теңгені құрап, өткен 
жылдың тиісті кезеңімен салыстырғанда 
103,9 пайызға орындалып отыр. 

– Өңірде шағын және орта кә
сіпті қолдау жұмыстарына көңіліңіз 
тола ма?

– Мемлекеттік және өңірлік бағдар
ламалар аясында шағын және орта 
кәсіпті бастау немесе жұмыс істеп тұрған 
кәсібін әрі қарай дамыту бағытында 
аудан бойынша жыл басынан 158 жоба 

4 546,2 млн теңгеге қаржыландырылды. 
Нақтырақ тоқталсам, мал шаруа шы
лығы бойынша 101 жоба 1503,3 млн 
теңгеге, егін шаруашылығында 11 жоба 
1 003 млн теңгеге, ауыл шаруашылығы 
және ар найы техника сатып алу 
бойынша 18 жоба 700,2 млн теңгеге, 
өңдеу са ласы бо йынша 7 жоба 361,2 
млн теңге ге, қыз мет көрсету 10 жоба 
166,4 млн теңгеге және басқа да түрлері 
бойын ша 11 жоба 811,7 млн теңгеге 
қаржылан ды рылды.

– Аудандағы кәсіпкер лік са ла сы
ның дамуы жұмыс сыз дық мәсе лесін 
тұсауға септігі тиіп жатыр ма?

– Жасыратыны жоқ, халықты жұ
мыспен қамту мәселесі ауданда ғана 
емес, республика бойынша әлі де 
өзекті. Дегенмен қол қусырып отыруға 
да болмайды, сондықтан өңірде көп
теп жұмыс орындарын ашуда тыным
сыз еңбек етіп жатырмыз. Көріп тұр
ға ныңыздай, ауданда жылданжылға 
кәсіпкерлердің саны артып, жұ мыс
сыздық деңгейі төмендеп келеді. Жыл 
көлемінде мемлекеттік бағдарламалар 
арқылы және жеке қаражаттары есе бі
нен жалпы құны 1 млрд 902 млн тең гені 
құрайтын 21 жобаны іске асы рып, 106 
адамды жұмыспен қамту жос парланды. 
Қазіргі таңда аталған жобалардан 
жалпы құны 1 млрд 171 млн теңгені 
құ райтын 15 жоба іске қо сы лып, 76 
адам жұмыспен қам тылды. Сонымен 
қатар 2024 жылға өтпелі ке зеңге жос
пар ланған жалпы құны 771 млн тең гені 
құрайтын 6 жоба іске қосыл са, 30 жаңа 
жұмыс орны ашылады.

– Мемлекеттен қаржылай қолдау 
тапқан жобаларға тоқтал саңыз...

– 20222025 жылдарға арналған 
«Ұлттық жоба» мемлекеттік бағдар
ла масы аясында екінші деңгейлі банк 
арқылы несиенің пайыздық ставкасын 
субсидиялау бағыты бойынша 12 жоба 
868,7 млн теңгеге қаржыландырылды. 
«Агро Несие Корпорациясы» АҚның 
облыстық филиалының жеке қа  ра  жаты 
есебінен 68 жоба 904,3 млн теңгеге 
қар жыландырылды. «Қы зыл орда» 

Өңір  лік инвестциялық орта лы ғы» мик
ро қаржы ұйымы» ЖШСның «Іскер» 
«Микробизнес Қызылорда» бағ дар
ла масы аясында 28 жоба 273,5 млн 
теңгеге қолдау тапты. «Агробизнес» 
бағдарламасы аясында «Ауыл» несие 
серіктестігі» ЖШС арқылы 34 жобаға 
2 377,4 млн теңгеге көмек көрсетілді. 
«Каз Агро Қаржы» АҚ және «Ком Транс 
Лизинг» ЖШС арқылы 2 жоба 16,5 млн 
теңгеге және «Байқоңыр ӘКК» АҚ  «Ауыл 
аманаты» жобасы ар қылы 14 жоба 
105,6 млн теңгеге қаржыландырылды.

– Жергілікті тұрғындар та ра
пынан егін және мал шаруа шы лы
ғы нан бө лек саланы түрлендіру 
бо йынша нен дей жобалар қолға 
алы нып жатыр?

– Иә, жалағаштықтар әсіресе ауыл 
шаруашылығы бағытында жұмыс жа
сағанды құп көреді. Себебі ауда ны
мызда атакәсіп, яғни егін мен мал ша
руашылығы жақсы дамыған. Ауа райы да 
қолайлы. Дегенмен ауданға таң сық, әзір 
бізге жат, жаңашыл жо ба ларды тартуға, 
қолдау көрсетуге біздің тарап әрқашан 
дайын. Әрине жаңа шыл жоба екен деп 
бірден бас салып, қаржылай қолдау 
көрсетуден аулақпыз. Десе де жобамен 
танысып, оны әрі қарай зерттеп, кемшіл 
тұс тарын түзеп, бір сөзбен айтқанда, 
жанжақты зерделеп жүзеге асырғанды 
жөн деп санаймын. Мәселен, Таң ауы
лының тұрғыны Дәурен Құдабаев 
«Ауыл аманаты» жобасы арқылы 17 
млн теңге төмендетілген несиеге қол 
жет кізіп, бүгінде қап шығаратын цехты 
іске қоспақ. Міне, бұл да біздің өңір үшін 
ерекше кәсіп түрі десем болады.

– 2012 жылы кенттің батыс 
бе тінен 22 гектар жер телімі бел
гіленіп, «Серпін» аграрлыиндус
триал ды ай  мағы құрылды. Бүгінде 
атал ған ай мақтың даму қарқыны 
қалай?

– Жалпы «Серпін» аграрлыиндус
триалды аймаққа бөлінген 22 гектар 
жер телімінің 5 гектары инженерлік 
инфра құрылым жүйесіне тиесілі болса, 
16,1 гектары кәсіпкерлерге табысталып, 

қа  зіргі таңда аймаққа бөлінген жер те
лімінің 95,9 пайызы пайдаланылып 
отыр. Аймақтың 8,3 гектар жерінде 
бүгінде жалпы құны 460,5 млн теңгені 
құрайтын 10 өндіріс орны іске қосылып, 
98 адам жұмыспен қам тылған. Сонымен 
қатар «Серпін» аг рарлыиндустриалды 
аймағының 7,8 гектар жеріне жалпы 
құны 373 млн теңгені құрайтын 9 жоба 
іске асыры луда. Аталған жобаларды 
жүзеге асыру үшін қажетті жер телімдері 
толық табысталды. Жобалар іске қо
сыл ғанда қосымша 47 жаңа жұмыс 
орны ашылатын болады. Қазіргі таңда 
бұл жобалардың ішінен құны 153 млн 
теңгені құрайтын 4 жобаның құрылыс 
жұмыстары жүруде. Қалған 220 млн 
теңгені құрайтын 5 жобаның жер те
лімдері былтыр табысталуына орай 
аталған жобалардың құрылысы алдағы 
уақытта басталатын болады.

– Соңғы уақытта елімізде сұйы 
тылған газ тапшылығы орын ал
ғаны белгілі. Осы орай да ау дан дағы 
ахуалға тоқтал саңыз...

– Аудан бойынша мұнай өнім дерін 
бөлшек саудада өткізетін «TS», «Бе
рік бай», «Бейбарыс», «Сул тан» жа
нар май бекеті және 7 газ құю бекеті 
«TS», «Ту ран газ», «Туран Газ 2», 
«Арал Газ», «Азия Оңтүстік Пром», 
«Қы  зыл орда Газ»,«Қызылорда Газ 2» 
жұ мыс жа сайды. Жа нар май және газ 
құю бекеттерінде мо ни торинг жұ мыс
тарын жүргізу үшін «Мони то ринг тік 
топ құру туралы» өкі м қабылданды. 
Ауданда жа нармай және сұйытылған 
газ дың ба ғасын негізсіз өсі руді және 
тап шы лықты болдырмау мақсатында 
мо ни  торингтік топ газ құю бекеттерін 
ара лап, түсіндірме жұ мыстарын  тұ рақ
ты жүр гізілуде. Негіз сіз баға өсімі жоқ, 
жа нармай және сұйы тылған газ еркін 
сатылуда.

– Сұхбатыңызға рахмет!

Сұхбаттасқан Жандос ЖАЗКЕН

Кәсіпкерлік саласы еліміздің 
әлеуметтік-экономикалық дамуының 
негізгі драйверлерінің бірі болып 
табылады. Сондықтан бұл саланың 
көрсеткіштерінің қорытындысы 
ауданның рейтингісіне әсері зор. 
Иә, бүгінде өңірде сүйікті ісін табыс 
көзіне айналдырып, сол арқылы 
өзімен қоса аудан азаматтарын 
да жұмыспен қамтамасыз етуге 
ниетті тұрғындардың қатары едәуір 
артқан. Өйткені жалағаштықтар 
табыстың тетігі кәсіпте екенін жақсы 
түсінді. Сондай-ақ салаға жауапты 
мамандар тарапынан халықты 
кәсіпкерлікке үгіттеу, оқыту секілді 
жұмыстардың да үздіксіз жүруінен 
жалағаштықтар мемлекеттің 
кәсіпкерлік саласын қолдау 
мақсатындағы бағдарламаларын 
тиімді пайдалана бастады. Жалпы 
саладағы бірқатар сауалға жауап 
алу үшін аудандық кәсіпкерлік, 
өнеркәсіп және туризм бөлімінің 
басшысы Жасұлан Еспенбетпен 
сұхбаттасқан едік…

Салада серпін бар

Бұл өз кезегінде 2022 жылдың наурыз айында 
қабылданған жалпыға бірдей декларациялаудың екінші 
кезеңі бойынша кәсіпкерлік белсенділік белгілері бар 
мобильді аударымдарды бақылау болып табылады. 
Бұған дейін Мемлекеттік кірістер комитетінің өкілі Нұржан 
Қуандықов жалпыға бірдей декларацияның бірінші 
кезеңіне 570 мыңнан астам адам қатысып, қазіргі таңда 
бір тоқсанда ай сайын 100ден астам аударым алған 8122 
тұлғаның жеке шоты тексеріліп жатқанын айтқан.

– Жеке тұлғаның кәсіпкерлік қызметке арналмаған 
банк шотына айына 100ден астам аударым жасалса 
және осындай көрсеткіш 3 ай қатарынан қайталанса, 
Мемлекеттік кірістер комитеті жеке тұлғадан салық 
талап етуге құқылы. Себебі бұл операциялар кәсіпкерлік 
қызметтен кіріс алу белгілері бар операциялар қатарына 
жатады. Әзірге бұл мемлекеттік қызметкерлер мен 
олардың жұбайларының шотына түскен ақшаға қатысты. 
Екінші кезеңде квазимемлекеттік сектор субъектілерінің 
қызметкерлері ілігеді. 2025 жылы үшінші кезеңде жеке 
кәсіпкерлердің мобильді аударымдары бақыланса, 2026 
жылдан бастап барлық қазақстандықтардың ақшалай 
ауда рымдары туралы мәлімет комитеттің қарауына түседі.
Жеке тұлғалар бұрынғыдай өздерінің жеке мақсаттары 
үшін туыстарына, достарына, атааналары мен балала
рына және басқа да өмірлік жағдайларға арналған ауда
рымдарды жасай алады және қабылдай алады, – дейді 
аудандық Мемлекеттік кірістер басқармасының басшысы 
Руслан Байғазиев.

Айта кетейік, бизнестік мақсаттағы төлемді қабылдау 
үшін кәсіпкерлердің жеке бизнес шоттары болуы қажет. 
Сауда орындарында кассалық аппаратпен саудаласу 
міндеттеледі. Егер кәсіпкер жеке шотына мобильді 
аударым түсіріп отырса, онда айыппұл төлейді. Жеке 
шоттарын тексеру көлеңкелі бизнес өкілдерін анықтауға,  
арнайы өлшемшарттар аясында тіркелмеген кәсіпкерлер 
мен кірістерін жасырып жүрген салық төлеушілерді 
анықтауға мүмкіндік береді.

Бүгінгі таңда әлеуметтік желі арқылы қайырымдылықпен 
де айналысып жатқан азаматтар бар. Өздеріңіз білетіндей, 
олар көбіне халықтан қаражат жинау мақсатында өзінің 
жеке шоттарын пайдаланып жатады. Бұл шара кәсіп
керлік бағыттағы жұмысқа жатпайды. Дегенмен олардың 
шот тарына 100ден аса аударым түсетіні бел гілі. 
Осы тұста төлемдердің мақсаты мен себебін анықтау 
бойынша тексеру жүргізіледі. Камералық бақылау ая
сын да хабарлама жолданғаннан кейін салық төлеуші 
хабарламаға түсіндірме бере алады. Яғни қайырымдылық 
көмек ретінде қабылданғанын растайтын құжат болғаны 
жөн.

Елімізде өзінөзі жұмыспен қамтып жатқан азаматтар 
да бар. Мысалы, жеткізушілер мен такси жүргізушілері. 
Олар арнайы платформаның көмегімен жұмыс істейтіні 
белгілі. Бүгінде Мемлекеттік кірістер комитеті өзінөзі 
жұмыспен қамтуға мүмкіндік беретін платформалармен 
келісімге келгендерін тілге тиек етті.

Қаржы министрлігінің мәліметінше, биылдан бастап 
декларацияны заңды тұлғалардың құрылтайшылары, 
жеке кәсіпкерлердің басшылары, олардың жұбайлары 
тапсырады. Шамамен 3,9 миллион адам жоспарланған. 
2025 жылы қаңтардан бастап азаматтардың басқа санат
тары (жеке құрылымдардың қызметкерлері, зейнет кер
лер, үй шаруасындағы әйелдер, студенттер және тағы 
басқалары) тапсырады. Бұл санаттағылар – 6,9 миллион 
адам. 2025 жылы декларация тапсыратын тұлғалар 13 
миллионнан асады деп жоспарланған. Яғни әрбір адам 
мүлкін, ақшасын және құнды қағаздарын декларацияда 
көрсетуі міндетті.

– Басқарма тарапынан аудан орталығында орналасқан 
кәсіпкерлік нысандарда мобильді ақша аударымдары 
қызметіне «төлем жасау» функциясы жөнінде түсіндірме 
жұмыстары жүргізілді. Қазір тауар мен қызмет ақысын 
мобильді аударымдар арқылы алып, таза табысын 
жасырған бизнес өкілдері де аз емес. Бұдан былай 
тұтынушы тауар үшін «төлем жасау» бағанына өтіп, 
есеп айырысады, яғни кәсіпкерге қызметі үшін қаржы 
аударсаңыз, ол – «төлем» деп аталатындығы түсіндірілді. 
Сол төлемдер туралы салық органдарына банктерден 
ақпарат түсіп тұрады. Бұдан бөлек заңға сәйкес мо
бильдік төлемдер арқылы тауарлар мен қызметтерге 
ақы төлеу үшін есеп айырысу кезінде онлайнбақылау
касса машиналарын қолдану заңдастырылады. Салық 
заңнамасына енгізіліп жатқан өзгерістер жаңа салық 
түрі емес. Бұрынғыдай кәсіпкерлер өз салық режимін 
қандай негізде жүзеге асырды, салық есептерін дәл солай 
жүргізіп отырады, – дейді аудандық Мемлекеттік кірістер 
басқармасының басшысы Руслан Байғазиев.

Ол жоғарыдағы өзгерістер осыған дейін табыс көзіне 
сай салық төлеп жүрген кәсіпкерлерге әсер етпейтінін, тек 
заңсыз кәсіпкерлік қызметті көлеңкеден шығаруға бағыт
талғанын да тілге тиек етті.

Ақтоты БҮРКІТБАЙ

Жыл басынан бері саудагерлер 
дүкенінің төрінен «каспий жоқ, қолма-қол 
қабылдаймыз» деген ескертпе қағаздарды 
іліп қойғанын көріп жүрміз. Бүгінде 
халықтың, оның ішінде кәсіпкерлердің 
арасында мобильді аударымдарды қабылдау 
бағытында түсініспеушіліктер туындап 
жатқаны рас. Оған дейін төлем түрін өз 
ыңғайына қарай төлеп үйренген тұтынушылар 
үшін бұл қиынға соғуда. Қаңтардан бастап 
банк ұйымдары жеке кәсіпкерлердің мобильді 
аударымдары бойынша деректер беретін 
болады. Яғни күнтізбелік үш ай қатарынан 
ай сайын 100 түрлі тұлғадан мобильді 
аударымдар алған азаматтар бақылауға 
алынады.

Кәсіпкерлер неге мобильді 
аударымнан бас тартты?
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Таным

Өз заманында тарыққанды демеп, 
зарыққанды жебеген, халқының жанашыры 
ретінде танылған, ақиқатқа бергісіз ғажайып 
істерімен аты аңызға айналған біртуар тұлға 
Марал ишанның аты да, ісі де ұзақ жылдар 
тарих қойнауында тұншығып жатты. Кеңес 
заманында оның есімінің ауызға алынбауын 
түсінуге де, түсіндіруге де болады. Ол – 
патша өкіметінің отарлық саясатына қарсы 
болған, Кенесары ханды ашық қолдаған 
жаужүрек жан. Тәуелсіздік жылдары да бұл 
өңірде оны ешкім іздей қойған жоқ.

Менің туған ауылым Балуан мен әулие 
бабаның кіндік қаны тамған Нұрымбетті 
«ауылы аралас, қойы қоралас» елді 
мекендер деуге келмейді, аралары 6070 
шақырымдай. Ал Нұрымбетке Қарақамыс 
тиіп тұр. Осы Қарақамыста анамның туған 
апасы Зүбира тұрды. Жиі болмаса да барып 
жүруші едік. Сол ауылдың үлкендерінің 
Нұрымбетті Марал ишанның ауылы деп 
отыратыны құлағымда қалып қойыпты. «Ол 
кім?» деп, мән беріп, қазбаламасам да, 
содан бері бұл есім бүйрегімнің бір түкпірінде 
сақталып келгені анық.

Бертін журналистикаға ден қойып, қа
лам гер лер қатарына қосылғаннан кейін өңі
рімізде табанының ізі қалған дара тұлғалар 
туралы сериялы материалдар жазсам деген 
ой жүрегімді тербей бастады. Бұл еңбекке 
отырмас бұрын өзім білетін батырлар мен 
ақынжырауларды, ірі ғалымдарды түгендеп 
шықтым. Сонда ойыма оралғандар: Шоқан 
Уәлиханов, Қожаберген жырау, Сегіз сері, 
Шал ақын, Үкілі Ыбырай, Мағжан Жұмабаев, 
Смағұл Сәдуақасұлы, Сәбит Мұқанов, Ғабит 
Мүсірепов... Марал ишан... Кейіпкерлерімнің 
бо йындағы асыл қасиеттерді оларды бе
сік болып тербеткен туған жер төсінен із
деу ге құрылған сол кітабым 2009 жылы 
Астанадағы «Фолиант» баспасынан жарық 
көрді. Бірақ оған бір қайнауы ішінде жатқан 
сияқты көрінген Марал ишан туралы эссем
ді енгізген жоқпын. Сөздің шыны, нақ ты де
ректердің тапшылығынан ба, оның құпия сы 
көп өміріне терең бойлай алмадым. 2011 
жылдың кү зінде Парламент депутаты ретінде 
жұмыс са па рымен Сыр өңіріне барғанда көп 
жайға қанықтым.

Әуежайға табаным тиген сәтте ойыма 
Марал баба оралды. «Ол кісі ертеде бір 
топ ауылдасын ертіп, осы жаққа кетіп, тұ
рақтап қалыпты. Солардың ұрпағы әлі бір 
ауыл болып отыр екен» деген әңгімені естіп 
жүруші едім. Өзімді қарсы алған жас жігітке 
осы әңгіменің шетін шығаруым мұң екен: 
«Ол кісіні бұл өңірде білмейтіндер кем де
кем, ұрпақтары қалада да бар, бірақ дені 
Қармақшы ауданында тұрады» деді. Ра
сында да солай болып шықты, бұл өңірде 
Ма рал бабаны пір тұтатындардың қатары 
қа лың екен.

Арада екі күн өткен жоқ, әлгі жігітім: 
«Бүгін Марал бабаның ұрпағы Тілеуберген 
Нақыповтың үйіне қонаққа барамыз» деді. 
Тілекең қапсағай денелі, қараторы кісі екен. 
Жасы алпыстың үстіне еркін шыққанау деп 
қалдым. Үйде бізден басқа да қонақтар бар 
екен, амандықсаулық сұрасқаннан кейін 
Тілекең оларды таныстыра бастады.

– Төрде отырған ағамыз – Исағали 
Жұмағұлов. Бұл кісінің есімі Сыр жұртына 
жақсы таныс, отыз жылдан астам шаруа
шылық басқарды, әлі де еңбектен қол үзген 
жоқ. Қармақшыда тұрады, – деді. Ал мына 
кісі – белгілі дәрігер Балтабай Майтанов.

– Біз Ашамайлы Керейдің ішінде Тары
шыдан тараймыз, ертеде аталарымыз Ма
рал бабаға еріп келіп, осы жақта тұрып қа
лып ты, – деді Исакең әңгімеге араласып.

– Тікелей ұрпағы болдыңыздар ғой?
– Иә, бір атаның балаларымыз, ал баба

ның өз кіндігінен тараған шөпшегі қазір Ақтө
беде тұрады.

– Марал ишанды бұл өңір қатты құрмет
тейді. Қармақшыда оның атында мешіт, 
көше бар, қорымы да сонда, – деді Бәкең 
әңгімесін жалғастырып.

Ұзақ отырдық, біраз әңгіменің басы қайы
рылды. Марал ишан туралы атадан балаға 
жалғасқан сырдың ұшықиыры жоқ екен.

Осыдан кейін тезірек Қармақшыға жетуге 
асықтым. Жолда Қалжан ахун ауылына 
соқтық. Діни ұғым бойынша бір өзінде қырық 
молданың білімі бар ірі оқымыстыны ахун 
деп атайды екен. Қалжан өз заманында мешіт 
салып, пірлік құрған уағызнасихаты арқылы 
мұсылмандарға Алла Тағаланы, оның бүкіл 
құдіретін таныта білген ғұлама болыпты. Бір 
таңғалғаным, нарықтың дауылы бұл ауылға 
мүлде соқпаған секілді, бәрі өз орнында, 
«қой үстіне бозторғай жұмыртқалаған» 
заман дай, Мәдениет үйі, сауда орталығы 
сияқты әлеуметтік сала нысандары қалыпты 
жұмыс істеп тұр екен. Осы жайға назар 
аударған едім, ауыл ағасы: «Қызылорда 
әулиелерімен аты шыққан қасиетті өңір ғой, 
біздің ауыл да құт қонып, қыдыр дарыған, 
имандылық киелі туын тіккен мекен, ісімізді 
Қалжан ахун сияқты бабаларымыздың рухы 
нұрландырып, шуаққа бөлеп тұрғанына кәміл 
сенеміз» деді. Айтса айтқандай, Қалжан 
ахунның құдіретіне бұл ауылдың жасы да, 
кәрісі де бас иеді екен. Ол негізсіз де емес, 
Кеңес заманында шаш ал десе, бас алатын 
белсенділер теміржол бойына Қалжан ахун 
салдырған мешітті қиратып, кірпішін алмақ 
болады, оларынан ештеңе шықпайды. 
Әуресарсаңға түсіп, ақыры өздері қайғылы 
жағдайға ұшырайды. Міне, осы Қалжан ахун 
Марал ишанды әулие деп пір тұтып өтіпті.

Қармақшы топырағына табанымыз 
тигеннен оған деген ілтипатымыз тіпті арта 
түсті. Марал бабаның мәңгілік мекеніне 
осы жерді таңдауы тегін емес сияқты. 
Қармақшы ауданы әулиелер шоғырланған 

жер екен. Солардың бірі XV ғасырда өмір 
сүрген Қармақ «Сыр өзеніне жайын қармақ 
салып, ағайындарын, айналасына көшіп 
келушілерді балықпен асыраған екен. Бірте
бірте халық көбейіп, ақыры әжептәуір елді 
мекенге айналған. Сонымен бұл жер сол 
кісінің есімімен аталып кеткен» («Ислам және 
Марал баба», Сәден Нұртайұлы. – 13 б.).

Қармақшыға біз қас қарая жеттік те, 
Марал бабаның басына таңертең баруды 
ұйғардық. Марал ишанның кесенесі Жосалы 
кентінің теріскейінде, жиырма шақырымдай 
жердегі жалпақ төбенің басында екен. 
Ертеде бұл жерді «Қамыр» қорымы, одан 
кейін «Қырық мешіт» деп атапты. Қазір 
жергілікті тұрғындар «Марал баба қорымы» 
деп атайды.

Марал баба қорымының шырақшысы 
қайтыс болғанмен, отбасы (әйелі мен келін
баласы) осында отыр екен.

– Бір шаруамен облыс орталығына 
барып едім, алыстан қонақ келді деген соң 
бәрін тастап қайта оралдым, мен өзім бабаға 
жиен боламын, – деді апай. 

Марал бабаның өзі де, ұрпақтары да 
осында тұрақ тапқан. Екі бөлмелі кесененің 
кіреберісіндегі оң босағада жатқан бейітке 
назар аудардық.

– Бұл Құлжымыр деген бидің бейіті, өзі 
Марал бабаға туыс болып келеді, – деді 
апай. 

– Сол кісінің сақалы өте ұзын болған 
екен. Ишанның ерке кенже ұлы Піртаза 
бірде әлдебіреулердің айдап салуымен 
Құлжымырдың сақалын кесіп алыпты. 
Болған жайт әкеге жетісімен, ол дереу 
туысын шақырып алып: «Айып бізден, 
бітісетін, тұратын жеріңізді айтыңыз» депті. 
Сонда Құлжымыр: «Піртазанікі балалық 
қой, кешірдім, маған ештеңенің керегі жоқ, 
дүниеден өткен кезде бейітіңіздің кірер 
аузынан, оң қапталдан орын берсеңіз болды, 
басқа тілегім жоқ» депті.

Бүгінде кесененің басына тәу етіп келген
дер алдымен осы кісіге құран бағыш тайды 
екен. Төр бөлмеде Марал баба мен анасы 
қатар жатыр. Анасы да қасиет дарыған жан 
болуы керек, қайтарында баласына: «Сен 
де осында келесің» деген көрінеді. Қырда 
туып өскен Маралдың мәңгілік мекенін Сыр 
елінен табуында да тылсым бір сыр жатқаны 
анық. Сірә оны осы өңірге, қалың қазақтың 
арасына көріпкелдігі, болашақты болжай 
білетіндігі жетелеген шығар.

Бабаға құран бағышталғаннан кейін 
оның шығыс жағындағы ойпаңда тұрған 
Түркістандағы Қожа Ахмет Ясауи кесенесінің 
үлгісімен салынған ғимаратқа келдік. «Бұл 
– Марал ишанның ұлы Қалқай ишанның 
кесенесі» деді жол бастаушымыз. Осы арада 
қасиетті бабамыздың ұрпағы туралы бірекі 
ауыз сөз сабақтай кету артық болмас. Марал 
бабаның өзінен сегіз ұл өрген. Олардың бәрі 
де оқыған, небір жақсы қасиетті бойына 
жиған жандар болыпты. Төртеуінің ишан 
атануы да көп жайдан сыр ұқтырса керек. 
Десе де солардың ішінде Қалқай ишанның 
орны бөлек. Қалқай ишан туралы Сәбит 
Мұқанов «Аққан жұлдыз» романында: 
«Күллі ислам дүниесінің, олардың ішінде 
Бағдатта 25 жыл оқып, 12 пәнді тамам 
ғып келіпті» деп жазады. Қазақ халқының 
біртуар ұлы Шоқан Уәлихановқа қатысты 
мына бір дерек те оқырманды қызықтыруға 
тиіс. Сәбеңнің жазуына қарағанда Шоқан 
туғанда Қалқай ишан Шыңғыстың үйінде 
қонақтап жатса керек. «Әулие, сіз қойып 
беріңіз, нәрестенің атын» деп өтінеді Уәлі 
тұқымдары... Мұхаммед пайғамбардың 
қызы Фатиманы алған күйеуі әрі әскерінің 
бас қолбасшысы – хазретті Ғали. Оның үш 
қатынынан он сегіз ұл болған, солардың 
ішіндегі ең батыры МұхаммедҚанапия 
дейтін ұлы екен... Болашақтың Мұхаммед
Қанапиясы болар ма екен деген тілекпен 
Қалқай ишан Зейнептен туған ұлдың атын 
МұхаммедҚанапия қойды».

Марал ишан туралы әңгіме қанша көп 
болғанмен мені «жазба деректері бар ма 
екен?» деген ой мазалай берген. Әр жылдары 
жазылған қалыңдығы пышақтың қырындай 
23 кітапқа, негізінен, оның діни жолы арқау 
болыпты. Осынша уақыт халық жадында 
қалған адамның басқа да қасиеттері болға
ны анық. Сол әңгімеге ойыспас бұрын, Ма рал 
бабаның өмір жолына қатысты кейбір дерек
терге назар аударуды жөн көріп отырмын.

Марал бабамыз 1780 жылы қазіргі Қос
та най облысындағы Обаған өзенінің тө ңі
регінде, Құсмұрын атырабында, кейін Марал 
шілігі аталған қоныста дүниеге кел ген. «Бұл 
– бүгінгі Аманқарағай орманы мен іргелес 
Қайранкөл жазығы» деп жазады Ма рал ишан 
өмірін көп зерттеген қостанайлық қаламгер 
Сырлыбай Бүркітбайұлы («Марал ишанның 
нұр шапағаты». Қостанай, 1998, 3бет.).

Зерттеушілердің жазуларына қарағанда 
Марал ишанның әкесі Құрман Абылайханның 
ең сенімді адамдарының бірі, емшісі болған, 
ал шешесі қалмақ ханы ҚалданЦереннің 
қазақ әйелінен туған, есімі – Фатима. 1741 
жылы ақпан айының аяғында жоңғар 
әскерлері қазақ жеріне тұтқиылдан шабуыл 
жасайды. Нақ осы кезде Абылай қапылыста 
қолға түседі. Бұл жөнінде Ямышев бекінісінің 
коменданты Сібір губерниясының кеңесіне 
жолдаған мәлімдемесінде: «Қалмақтар 
оларды (қазақ әскерін. – Ж.С.) талқандап, 
сұлтан Абылайдың өзін қолға түсірді» деп 
хабарлайды («Ақиқат». 1992. №7. 59 б.). 
Екі жылдан астам тұтқында болған Абылай 
1743 жылдың қыркүйегінде амансау елге 
оралады. Қалмақ ханы Абылайды тұтқыннан 
босата отырып, оған үлкен сый жасайды. Осы 
жайында Орынбор комиссиясының өкілдері 
Иван Лакин мен Мансұр Асанов: «Етегі 

алтынмен көмкерілген қымбат шатыр, алтын 
зерлі қамқа тон сияқты асыл бұйымдарды 
тарту етті» деп жазады («XVXVIII ғғ. қазақ
орыс қарымқатынасы». 243б.) Қалмақ 
ханы Абылайға жан да сыйлады дегенді 
тарихшылар жоққа шығармайды. Сөйтіп 
қалмақ тұтқынынан оралған Абылай көшіне 
ілесіп келген екі қыздың біріне өзі үйленеді 
де екіншісін емшісі Құрманға қосады. 
Күндердің күнінде екі әйел де босанып, 
шекесі торсықтай екі ұл өмірге келеді, оның 
бірі – Қасым (Кенесарының әкесі, екіншісі – 
Марал). Сәбит Мұқановтың «Аққан жұлдыз» 
романында: «Атадан балаға қалған сөздерге 
қарағанда Марал ишан мен Кенесары 
Қасымовтың шешелері туыс, екеуі бөле еді» 
деген сөздері де осыны дәлелдейді.

Марал ишан – Ашамайлы Керейден 
тарайтын Танаш бидің он бірінші ұрпағы. 
Ол туралы мәліметтер көптеген еңбектерде 
кездеседі. Мысалы, атақты Балқы жырау 
«Сұм дүние» деген толғауында:

«Мына шолақ дүниеде,
Әулие өлмес дер едім,
Отқа салса күймеген.
Залымдықтың өмірі
Бір шарпуы тимеген,
Арамды көңілі сүймеген.
Дінмұсылман баласын
Кереметпен билеген.
Сахар тұрып жылаған,
Қатын медет сұраған.
Ол ерлердің тағаты
Құдайына ұнаған.
Баба түкті Шашты Әзіз,
Ер Сейітпенбет, Мағзаман.
Марал ишан, Соны Әзіз
Солардан да өткен сұм дүние» дейді.
Әкеден тоғыз жасында жетім қалған 

Марал үштөрт жыл өткеннен кейін білім 
іздеп анасымен жолға шығады. Қаржының 
жоқтығынан жол азабын тартып, көп 
қиналады. Ақыры жаяулапжалпылап Ақме
шіт маңындағы Құланбай ишанның ауылына 
жетеді. Құланбай ишанның кісі танитын 
қасиеті болса керек. Маралдың тегін бала 
емесін іштей сезеді де оған жабысып, 
айырылмайды. Ақыры қызы Меңлібикеге 
қосады. Бірақ Марал бұл жерде тұрақтап 
қалмай, сапарын одан әрі жалғастырып, 
қазіргі Өзбекстан аумағындағы Жам тауын 
мекен етіп отырған Жалаңаяқ ишанның 
алдына барады. Атақты әулие Маралды екі 
сөзге келмей оқуға қабылдайды. Кешікпей 
Марал зеректігімен көзге түсіп, ұстаздың 
ілтипатына бөленеді. Жалаңаяқ ишаннан 10 
жыл дәріс алған Марал діни шариатпен бірге 
дәрігерлік мамандықты да жете меңгереді. 
Оның атағы халыққа тез тарайды. Туған 
жеріне оралысымен аурусырқаулар ағылып 
келе бастайды. Ауыр халде келгендердің 
өздері дем салғаннан кейін сырқатынан 
құлантаза айығып кетеді. Осылай оның 
даңқы бүкіл елге жайылып, халық алдындағы 
беделі өсе түседі.

Осындай заманынан озып туған 
көзіқарақты, көкірегі сәулелі Марал бабамыз 
елдің де жайын ойлады. Күнненкүнге 
күшейіп жатқан орыс патшасының зорлық
зомбылығы, қазақ жерін отарлаудағы неше 
түрлі айлашарғысы оны да назаландырады. 
Бұл кез қазақ елін қанаудың нағыз шектен 
шыққан тұсы еді. Марал Құрманұлы сол 
кездеақ Ресейдің отаршылдық саясатының 
қазақ халқының басына төнген қауіп екенін 
сезген. «Ресейге қарамаңдар, өздерің 
бірігіп, орыстан басқаланып, егін салумен 
айналысыңдар, сендерді егін байлыққа 
жеткізеді» («Дала уәлаяты» газеті, 1899.) 
деп халық арасында үгітнасихат жұмысын 
жүргізеді. «Марал ишан Керей болысының 
старшинасы Байсалмен бірге Орынбор 
әскери генерал губернаторы Эссенің 
және Сібірдегі әскери бөлімнің бастығы 
генераллейтенант Капцевичтің атына екі 
хат жолдаған. Хатында Марал баба көп 
жылдардан бері Ресеймен достық қарым
қатынастың бұзылып, олар қазақтардың 
шұрайлы жерлеріне кіріп алғанын, ал 
қазақтардың өз тарапынан орыстардың 
жеріне баруы үлкен жанжал тудыратынын 
жазады» («Қасиетті Марал Ишан», «Тұмар», 
Қызылорда, 2005. – 8182б) кикілжіңнің 
алдын алу қажеттігіне назар аударады, 
императордың қабылдауына баруға рұқсат 
алып беруін сұрайды. Марал Құрманұлының 
бұл хаттары елеусіз қалмайды, сол кездегі 
вицеканцлер, граф Нессильрод пен Сібірдің 
генералгубернаторы Сперанский ақылдаса 
келіп, Маралдың Петербургке баруына 
рұқсат беру туралы шешімге келеді. Бірақ 
Марал патшаның қабылдауына бармайды. 
Өйткені оның ниетін аңғарған патшаның 
жандайшаптары басқан ізін аңдумен 
болады. Орынбор генералгубернаторының 
жүзбасы Жантөре Жиһангеровке Маралды 
тауып алуды тапсыруы, орыс подполковнигі 
Граматиннің сұлтан Шотай Бақтыгереевке 
Маралды ұстауды бұйыруы патша үкіметінің 
Марал Құрманұлын қауіпті адамдар тізіміне 
енгізгенін аңғартады.

2011 жылдың жазында Қызылжарда 
Салық Зиманов, Мәмбет Қойгелді, Бүркіт 
Аяған, Камал Бұрқанов сияқты белгілі 
ғалымдардың, тарихшылар мен ақын
жазушылардың қатысуымен «Солтүстік 
Қазақстан: өңір тарихы, тұлғалар тағдыры» 
атты халықаралық ғылымитәжірибелік кон
фе ренция өтті. Конференцияда тарихшылар 
осы өңірден шыққан қайраткерлердің өмірі 
туралы соңғы кездегі ізденістерін ортаға 
салды. Қостанай мемлекеттік педагогика 
инс титутының профессоры, тарих ғылымда
рының докторы Еркін Әбіл «Марал ишан: 
ұлтазаттық қозғалысының идеялық негізде

рі және сипаты» атты баяндамасында қа
сиет ті бабамыздың руханият әлемінде 
ала тын орны зор екенін дәлелдеп, ұлттық 
дең гейдегі ұлы тұлға екенін айғақтайтын 
тың деректер келтірді. Мысалы, жоғарыда 
біз келтірген патша өкілдеріне жолдаған 
хатында ишан «Орыстардың барлығы сіздің 
қарауыңызда, қазақтардың барлығы да 
біздің қарамағымызда» деп батыл сөйлейді. 
Капцевичтің рұқсат қағазы Маралдың хатын 
апарған Орта жүздің старшинасы Байсал 
Аткелді баласында қалып қойған. Деректер 
Маралдың жауап келгенше басқа жаққа 
кетіп қалғанын жеткізеді. Қалай десек те 
Маралдың патшаға өтінім білдірсе де, кейін 
бойын одан аулақ салғаны шындық. Оның 
себептері көп. Марал ишан туралы «ХVIIIXIX 
ғасырлардағы қазақорыс қатынастары», 
(Алматы, «Ғылым», 1964 ж. 198б.), 
В.В.Бартольдтің «Ишан» (Шығармалары, 
6.т. Мәскеу, 1970, 679б.), «Бұрынғы Ресей 
империясы аумағындағы ислам» деп 
аталатын (РҒА Шығыс әдебиеті, 1999, 
40б.) энциклопедиялық сөздікте, басқа 
да еңбектерде көп деректер келтірілген. 
Мәселен, Краф мырза қазақтан Марал 
деген шығып, «Қазақты кәпірден құтқаруға 
шыққан әулиемін» деп ел арасына әңгіме 
таратқанын жазады. Орыс армиясының 
тілмашы Захаров оны «орданың шырқын 
бұзушы» деп атайды. «Ол Торғайда өмір 
сүріп, жеңілтек орталықтарды өз жағына 
тартып, ауылынан орыс қашқындарға 
баспана беріп отыр» деп жазады.

Керей руына қарайтын ауылдардың 
ишанның соңынан үдере көшкені рас еді. Кей 
деректерде олардың саны 10 мыңға жеткені 
айтылады. Марал орыс патшасына қарсы 
үгітін өрістетіп, жақтастарын мұсылман 
мемлекетін құруға шақырады. Мұның аяғы 
қарулы қақтығысқа дейін барады.

Марал ишан туралы жазбаларда оның 
қайтқан жылы осы күнге дейін екі түрлі 
көрсетіліп келеді. Кейбір зерттеушілер ол 
1841 жылы қайтыс болды десе, кейбіреулер 
1852 жылы өмірден озды дейді. Соңғы 
тұжырым шындыққа көбірек саятын секілді. 
Өйткені генерал И.Ф.Бларамберг өзінің 
күнделіктерінде 1852 жылы әскерлерімен 
бірге Қосқорған және Қарақұл маңына 
тоқтағанын, Марал ишанмен кездескенін: 
«Ол маған өте сенімсіз адам ретінде көрінді. 
Менің жанымдағы қазақтар оның алдында 
құлдай жорғалап, менің оны алып кетуіме 
көмектеспейтіні белгілі болды. Марал ишан 
үнемі басына сәлде орап, қолында жылқы 
құйрығының қылынан жасалған үлкен 
желпуішімен желпініп отырды» деп жазады.

Осы мәселеге қатысты 1993 жылы 
Ақтөбе облысының Әйтеке би ауданына 
қарайтын ТолыбайЖабасақ бағытында 
ұйымдастырған экспедицияға қатысушы 
Қазақстанға еңбегі сіңген мәдениет 
қызметкері Ырысжан Ілиясқызының айтқан 
ойлары да көкейге қонымды сияқты. «Кейбір 
зерттеушілердің пайымдауынша, Марал 
ишанның қайтыс болуы 1841 жылы емес, 
одан біраз кейін деуіне негіз бар. Аққұмдағы 
Жуғы маңындағы құлпытастардың жазылған 
уақыты 18551960 жылдардан басталады. 
Бұл жерде қорымның пайда болуына 
осы Жуғы негіз болған деп топшылауға 
болады», деп жазады ол. Одан әрі зерттеуші 
«Жуғы» деген сөздің Марал ишанға 
қатысын таратады. Ел ауызындағы әңгімеге 
қарағанда Қостанай жақта жүріп қайтыс 
болған Марал ишанның денесін осы жолмен 
алып жүріпті. Алыс жол, жаз айы, күн ыстық, 
жолда бірнеше рет тоқтап, қара былғарыға 
оралған әулиенің денесін жуыпшаюға тура 
келеді. Сол жерлерді аяқасты етпеу үшін 
сыртын орлап тастайды. «Сыртқы ордың 
шеңбері жүз метрдей. Қазылған ордың 
тереңдігі мен айналасының қыры әлі бір 
метрге жуық. Әулиенің Жуғысы маңында XIX 
ғасырдың екінші жартысынан үлкен қорым 
өсіпті. Бүгінде тамдар құлап, төмпешіктерге 
айналып, құлпытастар әр жерден қылтиып 
көрініп тұр. Бір кезде Жуғы маңында қалың 
бейіттердің қанат жаюына әулиенің Жуғысы 
негіз болғанға ұқсайды» («Қасиетті Марал 
ишан», Қызылорда, 2005. – 197 б.)

Сөз жоқ, Марал ишан – тарихи тұлға, 
ислам дінінің ұлы насихатшысы. Кезінде 
Бұхара медресесінде, кейін Мазари Шариф
те (қазіргі Ауғанстан жері) білім алған, ол 
ағартушылық қызметпен де көп айналысқан, 
бүгінгі Қызылорда, Қызылжар, Қостанай 
өңірлерінде бірнеше мешіт пен медресе 
ашқан. «Әкеден ұл туса игі, әке жолын 
қуса игі» деген емес пе, кейін оның жолын 
балалары жалғастырған.

Ұлы Алла мұнша бақыт қалай берген,
Әр әулие – атқан ақ таң, арай белден.
Ишан боп көп әулеті бабамыздың,
Тараған атақдаңқы талай жерден.
Қалқай мен Қалыбайдың, Елібайдың,
Әулиелік қасиеті мол, керім айқын.
Алдажар, Тобағабыл, Үндеместің,
Ишандық құдіретіне куә ай, күн.
Кең жайған Әмит, Оспан қанаттарын,
Жүнісхан, Сәруар, Ысқақ – талантдарын!
Сүлеймен мен Мамырбай тірлігінде,
Кәміл білген, бақида абат барын.
Қостанайлық ақын Жолбарыс Баязид 

«Дала елінің әулиесі» атты көлемді 
толғауында Марал ишанның ұрпағы 
туралы осылай жырлайды. Заманның 
талай дауылына ұрынса да екі ғасырдан 
астам уақыт бойы есімі ел есінде сақталып, 
ұмытылмай келе жатқан Марал ишан – шын 
мәнінде әулие адам.

Жарасбай СҮЛЕЙМЕНОВ,
журналист

Марал ишан
Қасиетті Түркістанның төрінде өткен Ұлттық құрылтайда елді елең еткізген 

бір жаңалық жария етілді. Сүйінші хабарды жеткізген Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев «Әйгілі Марал ишанның Кенесары ханға сыйлаған Құраны 
табылды. Бұл – еліміздің рухани өміріндегі елеулі оқиға. Марал ишан барша 
қазаққа танымал адам болған. Ол – төл тарихымызда ерекше орны бар Кенесары 
ханның үзеңгілес серігі. Бұл Құран екі ғасыр бойы қолдан-қолға өтіп, ақыры 
шетелге шығарылған екен. Оны жанашыр азаматтардың, меценаттардың көмегімен 
Қазақстанға қайтарып алдық. Құранда Марал ишанның және Кенесары ханның 
мөрі бар. Жәдігерге жан-жақты сараптама жасалды. Отандық және шетелдік 
ғалымдар Құранды мұқият зерттеді. Құранның расында Марал ишанға тиесілі 
болғаны және Кенесары ханға берілгені анықталды» деді.

Айта кетейік, Аламесек ауылдық округінен ашыл
ған жаңа амбулаторияның лабораториялық құ
ралжабдық тарымен көршілес Жаңадария және 
Еңбек ауылы тұр ғындарына да медициналық қыз
мет көрсетіледі. Құры лысты салған «Асар» ЖШС 
ғи ма раттың келушілерге жайлы болуына баса мән 
берген. Онда тіркеу орны, қа былдау, дә рі хана, оқ
шаулау, физотерапиялық емдеу, егу бөл мелері, ла
боратория, архив, күндізгі емдеу ста цио нары, жалпы 
тәжірибелік дәрігердің кабинеті бар. Мүм кіндігі 
шектеулі жандар үшін де қолайлы жағдай жасалған.

Сапар аясында депутаттар толғандырған мәсе
лелер болса, көтеруге дайын екенін жеткізіп, абзал 
жандардың жұмысына сәттілік тіледі. Сондайақ 
олар елді са лауатты өмір салтын ұстануға, ден сау
лықты күтуге үн деудің маңы зына тоқталып, аурудың 
емін іздегеннен ауыр мау дың жолын іздеген бәрінен 
маңызды екенін тілге тиек етті. 

Халық қалаулыларының ауданға сапары Жала
ғаш кентінде жалғасты. Аудан орталығында болған 
олар ал дымен кенттегі дене шынықтырусауықтыру 
кешенінің құры лыс жұмыстарымен танысып, құры
лысы тұралап тұр ған нысанның уақытылы аяқталуын 
бақылауға ала тынын жеткізді.

Іссапар барысында халықтың талаптілегіне құ
лақ асып, маңызды мәселелерді түртіп алып жүрген 
ҚР Парламентінің депутаттары Жалағаш ау дандық 
меди цина саласының қызметкерлерімен пікір ал
масып, ұсы ныстарын тыңдады. Ақмарал Әлназарова 
сала маман да рымен кездесу барысында ха лық
тың денсаулық жағ дайын жақсарту мақ са тын
дағы аудандық жаңа емха наның тұрғындар үшін 
қолжетімді мүмкіндік екенін айтты. Сондайақ Руслан 
Рүстемов халықтың билікке ашық ойын жеткізе алуы 
үшін қабылданып жатқан өзгерістер мемлекетіміздегі 
ашықтықты арттыратынын жеткізді. 

Былтыр облыс бюджеті 57 пайызға өсіп, 609 млрд 
теңгеге жетті. Қаржының басым бөлігі әлеуметтік 
салаға бағытталды. Оның ішінде медицина саласына 
138 млрд 600 млн теңгеден астам қаржы бөлінді. 
Қызылорда қа ла сында 36 млрд 400 млн теңгеге бір 
ауысымда 100 келушіге арналған емханасы және 
онкологиялық бөлімшесі бар 300 орындық көпбейінді 
аурухананың құ рылысы басталды. Құны 2 млрд 900 
млн теңгені құ райтын Қан орталығының да құрылысы 
қарқынды жүрді. Оған қоса 9 медициналық нысанға 
күрделі жөндеу жүр гізіліп, 5 нысанның жылу жүйесі 
газға ауыстырылды. Көп бейінді облыстық аурухана 
жанынан 70 төсектік пери наталдық орталық са
лынса, қалаға қарасты Досан елді мекенінде меди
циналық бекет, Жаңақорғандағы көп бейінді аудан
дық аурухана базасында балаларға ар налған 
«Қам қорлық» оңалту орталығының құрылысы қар
қынды жүрді.

Аудандар мен ауылдық округтердегі кезде су
лердің негізгі жемісі алыстағы ағайынның күрмеулі 
мәселелерін мінберде қозғап, шешімін табуға жұмыс 
жасау екенін айт қан Мұрат Ергешбаев Жалағаш 
ауданында атқа рылып жатқан жұмыстарға жоғары 
баға берді.

Расында соңғы жылдары ауданда ауқымды 
жобалар жүзеге асты. Қуантарлығы, ел ішіндегі өзекті 
мәселелер былтыр ауданның әлеуметтікэкономи
калық даму жос па рына арқау болды. Бүгінде халық 
оның игілігін көруде. Ұлу жылында да жүзеге асатын 
жарқын жобалар жоқ емес.

Кенжетай ҚАЙРАҚБАЕВ

Әлеуметтік нысандар 
жұмысымен танысты

басы 1-бетте

Мақпалкөл ауылдық округі әкімінің  азаматтарды және заңды тұлғалардың өкілдерін, оның ішінде аппарат 
қызметкерлерін қабылдау кестесі

р/с
Жеке қабылдауды жүргізетін   адамның 

(тегі, аты, әкесінің аты)
Жеке  қабылдауды жүргізетін 

адамның лауазымы
Жеке  қабылдау күні мен уақыты Мемлекеттік мекеменің 

орналасқан жері
Байланыс телефоны

1 Тұңғышбаев Бауыржан Өмірзақұлы
Мақпалкөл ауылдық округі әкімі  Сәрсенбі, Жұма 

 сағат 9.00 -ден 12.00-ге дейін  
Т.Жүргенов ауылы М.Нұрылдаев 

көшесі №23 35-1-51

Айта кетейік, аудан әкімінің 4 қаңтардағы өкімімен 
Шарабан Қалыбаев аудандық мәдениет және 
спорт бөлімі басшысы лауазымынан босатылған. 
Кеше аудандық мәслихаттың шешімімен және 
аудандық сайлау комиссиясының хаттамасына 
сәйкес Қалыбаев Шарабан Мақсұтұлы аудандық 
сайлау комиссиясы төрағасы болып сайланды. Ал 
осыған дейін аудандық құрылыс, сәулет және қала 
құрылысы бөлімінің басшысы қызметін атқарған 
Таңатар Доспанов оның орынбасары болды. 

Ардақ Әбдіғаппарұлы қос азаматтың мемлекеттік 
қызметте жиған мол тәжірибесін тілге тиек етіп, әлі 
де өңірдің өркендеуіне өлшеусіз еңбек ететініне сенім 
білдірді. 

– Шарабан Мақсұтұлы мен Таңатар Доспановтың 
білікті кадр екеніне ешкімнің дауы жоқ. Аудан 
әлеуетінің артуына, мәдениетінің өркендеп, өрісінің 
кеңеюінде қос азаматтың қолтаңбасы бар. Сондықтан 
алдағы уақытта да артылған сенім үдесінен шығып, 
жүйелі жұмыс жасайтынына сенімім мол. Шарабан 
Қалыбаевтың мәдениет және спорт бөлімін 
басқарған тұста салада серпін қалыптастыруға, салт
дәстүрлерімізді жаңғыртуға, салауатты өмір салтын 
насихаттауға бағытталған түрлі тақырыпта 700ге 
жуық шара ұйымдастырылды. Оның ішінде Жалағаш 
жерінде дүниеге келіп, елдің ертеңіне еңбек еткен 
бабаларымыздың мерейтойы кең көлемде аталып 
өтті. Жалпы Шарабан Мақсұтұлы қоғамдық, саяси 
маңызы бар ісшаралардың жоғары деңгейде өтуіне 
ерекше үлес қосты. Ал Таңатар Сағалұлы құрылыс 
саласына жетекшілік еткен жылдары ауданда 
атқарылған құрылысмонтаж жұмыстарының көлемі 
5,1 млрд теңгеге жетті. Яғни 2022 жылдың тиісті 
кезеңімен салыстырғанда 114,5 пайызға артты. 
2023 жылы ауданда құрылыс жұмыстары қарқынды 
жүрді. Бірқатар әлеуметтік нысандар пайдалануға 
берілді. Бұған дейін өз саласында абыройлы еңбек 
еткен әріптестерімнің алдағы уақытта да жүйелі 
жұмыс жасайтынына сенім білдіремін, – деді аудан 
әкімі.

Мұнан кейін Ардақ Ибраимов аудандық сай лау 
комиссиясының жаңа төрағасы мен оның орын
басарына аудан әкімінің «Құрмет» грамотасын 
та быстады. Сондайақ бұған дейін сайлау комис
си ясының төрағасы қызметін атқар ған Берік Аман
жолұлын аудан әкімінің алғыс хатымен марапаттады. 
Өз кезегінде аудандық мәс лихат төрағасы Өмірзақ 
Елеусінов пен аудандық ар дагерлер кеңесінің 
төрағасы Садық Әлиев те қос аза маттың алдағы 
жұмысына сәттілік тіледі. 

Кенжетай ҚАЙРАҚБАЕВ

Кадрлық өзгерістер:
Кім қайда барды?

Кеше аудан әкімі Ардақ Ибраимовтың 
төрағалығымен актив отырысы өтті. Жиында 
кадрлық өзгерістерге тоқталған Ардақ 
Әбдіғаппарұлы әріптестеріне Жалағаш аудандық 
сайлау комиссиясының жаңа төрағасы мен оның 
орынбасарын таныстырды.
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мәдениеТ
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Ойтаразы

ҚР Ақпарат және мәдениет ми
нис трі Аида Балаева қыздардың бұл 
әрекетіне қатысты ойын айтты. «Әри
не, ұят тірлік. Кейде шектен шы ғып 
кетеміз. Шығармашылық ин дус трия 
тұрғысынан айтатын болсам, ха
лықаралық деңгейдегі әнші лер дің елге 
келуі – заңдылық. Біздің де әншілеріміз 
аудиторияларын үлкейту үшін шетелге 
барып концерт қояды» деді министр. 
Сонымен қатар А.Балаева шетелдік 
өнер паздардың елге келіп, концерт 
беруіне тыйым салынбайтынын да 
жеткізді. Нақтырақ айтсақ, коммер
циялық кештер болғасын, біз оларға 
кедергі бола алмайды екенбіз.

Иә, соңғы уақытта елімізге ше т 
ел  дерден түрлі әншілер жиі келіп, 
өнерін паш етуді дәстүрге айнал
дырғандай. Бұрынғыдай емес, тәуел
сіз елдің ұрпақтары бүгінде әлем мә
дениетімен етене танысып, өнерін 
қуана тамашалайды. Ал шартараптың 
түкпіртүкпіріндегі өнер иелері қазақ 
елін де тани бастаған сынды.

Мәселен, жақында Астана мен Ал
маты қаласына 2000 жылдары әлем ге 
танылған Akon, 50 Cent се кілді әлемдік 
деңгейдегі эстрада ән ші лері концерт 
қойды. Бұл әншілер елімізге келеді 
дегеннен концертті тамашалуға ынтық 
жандар билетті аз ғана уақыттың 
ішінде талантаражға салған. Оларды 
тамашалауға 12 мың көрермен жи
налған, стадион ішісырты лық толған. 
Билет құны да арзан емес екен. 
Екінің бірінің шетел ән шісін тыңдауға 
қалтасы көтермейтін көрінеді, билет 
20 мыңнан бастап 500 мың теңгеге 
дейін сатылған. Бір жа ғынан қуануға 
болады, әлемдік дең гейдегі танымал 
жұлдыздардың елі мізге жиі келуі 
жалпы халықтың әлауқатының жақ
сара бастағанын да білдіреді. 

Алайда шетелден әншілер шақы
руды қолдамайтын қазақ стандықтар 
да бар. Оған себептері де жеткілікті. 
Олардың «гонорары» аз емес. Әсіресе 
мұхиттың арғы бетінен ат терлетіп ке
летіндер 23 сағатта долларды шы

тырлатып алады да кетеді. Ақшасын 
алып қана қоймай күмәнді пікір 
қалдырып кететіндері тағы бар. 

Мәселен, алматылықтардың алғы
сына бөленген 50 Centтің концерттен 
кейін әлеуметтік желідегі жазбасы 
қа зақстандықтардың ашуына тиді. 
Әнші Қазақстанды Боратпен байла
ныстырып жазба жариялаған. «Ал
маты, Қазақстан, жарды! Егер «Борат» 
фильмі болмаса не айтқа ным ды тү сін
бес едіңіздер. Мен таңғал дым», деп 
жазды әнші. Небәрі 2 сағатта жазбаға 
жүзден астам қазақ стандық  пікір 
қалдырды. Олар «Борат» фильмінің 
Қазақстанға қатысы жоқ екенін жарыса 
жазып, әншінің кон цер тіне барғанына 
өкінгендей сыңай танытты. 

Бұл туралы ҚР Парламенті 
Мәжілісінің де путаты Аманжол 
Әлтай Үкіметке жол даған сауалында 
қозғады. «Рэпердің біздің елге қарата 
әлеуметтік желіде айтқан алғысы 
келекеге айналды. Қорыта айтсақ, 
елімізге гастрольмен келген шетелдік 
әншілер мен шоу мендерге аңқау елге 
арамза молда болып жүрген арзанқол 
ақыл сауда лағыш түрлі «коучерлерге» 
ешқандай талғаусыз есігімізді айқара 

ашып қойдық. Соның зиянды салдарын 
қазір тартып жатырмыз» деді депутат.

Әрине бұл әншілерді жеке адам
дар отбасылық тойларына шақырып 
жатса, ештеңе дей алмайсың. Алай
да еліміздегі концертті ұйым дас  ты
рушылардың шетелден өнер иелерін 
талғамсыз шақыруы қанша лықты 
орын ды деген заңды сауал туындайды. 

Мәселен, кешегі келген Akon 
мен 50 Cent секілді әншілер кезінде 
атағы шығып, дүрілдеп тұрғанымен, 
бүгінде өнерге деген құштарлығы сол 
кездегідей емес, тіпті жаңа әндері де 
жарық көрмеген. Қазіргі жасөспірімдер 
мұндай әншілердің бар екенін де біл
мейді. Сонда қазақстандықтардың 
мұ хиттың ар жағындағылар тыңдап 
бол ған әндерді бүгін тамашалауы 
мақтанарлық дүние ме?

Жоғарыда аты аталған өнер жұл
дыздарын көмейіне бұлбұл мекендеген 
талантты әнші деп те айта алмайсың. 
Белгілі субмәдениеттің өкілдері ре
тінде қалыптасқан әншілер. Рас, ке
зінде мектеп оқушысы, студент ретінде 
талғамымыздан шыққан болар. Со
ның әсері шығар, бүгінде ұмыт бол
ған әншілердің біздің елде қайта 

Шетелдік әндерге 
неге құмармыз?

Жақында елордада өткен Akon концертінде қазақстандық бойжеткендер әлемге масқара 
болды. Әншінің әніне масайған қыздарымыз іш киімін сол жерде шешіп, шетелдік қонаққа 
бағыттап лақтырған. Артынша бұл іс-әрекет әлеуметтік желіге видео ретінде тарап, 
қазақстандықтардың ызасын келтірді. Әлеуметтік желі қолданушылары «Сұмдық, не деген ұят», 
«Мынау не масқара», «Қыздар, ұялмайсыңдар ма» деген сынды пікірлер жаудырды. Халықтың 
мұндай сыны орынды деп ойлаймын.

тулағаны. Шыны керек, олар біздің 
Әміре Қашаубаев, Роза Рымбаева, 
Димаш Құдайберген секілді әлемдік 
конкурстарда жүлделі болмақ түгілі, 
конкурсант та атанбаған.

Нақтырақ айтсам, Әміре Қа шау
баев 1925 жылы Парижде өткен Дү
ниежүзілік сән өнері көрмесінде этно
графиялық концертте «Ағаш аяқ», 
«Қанапия», «Үш дос», «Жалғыз арша», 
«Қос балапан» және тағы басқа әндерді 
орындап, екінші орын алып, күміс 
медаль иеленді. «Париж апталығы» 
газеті мен «Ле мюзикль» журналы 
Әміре Қашаубаевтың сирек кездесетін 
талант екенін жазса, Сарбонна уни
верситетінің профессоры Перно фо
нографқа оның орындауында бір   неше 
ән жазып алған. Осылайша Әмі ре Қа
шаубаев шетелде өнер көр сетіп, қазақ 
елін танытқан тұңғыш әнші болды. 

Халық әртісі Роза Рымбаева 1977 
жылы сол кездегі ең беделді өнер 
номинациясы Алтын Орфейді жеңіп 
алды. 1979 жылы С.Бәйтерековтың 
«Әлия» әнімен Стамбулда өткен 
халық аралық әншілер байқауында 
лауреат атанды. 1983 жылы Кубадағы 
байқауда бас жүлдені иеленді. 

Ал еліміздің сүйікті әншісі Димаш 
Құдайберген Витебск қаласында 
өткен XXIV Халықаралық эстрадалық 
ән орындаушылар «Славян базары 
– 2015» байқауында гранпри жеңіп 
алды. 2017 жылы Димаш «Top Chinese 
Music Awards» номинациясының жеңім
пазы атанды. Әншінің PRдиректоры 
Алпамыс Шаримовтың айтуынша, 
біздің әнші «Азиядағы ең атақты әнші» 
номинациясына ие болған. Міне, осы 
секілді әншілерімізді бүгінгі жастарға 
кеңінен неге насихаттамасқа? Әйтпесе 
жасөспірімдердің Әміре мен Розаның 
әнін тыңдамақ түгілі кім екенін де 
білмейді десем қателеспеймін. 

Рухани жаңғырамыз деп ұлттық 
жобаға қырық пышақ болып, дау ры
ғып, сұхбат жасап, танымдық ша ра лар 
өткізіп, бағдарлама жасап, белсенді 
жұмыс істеп, дәстүрлі өнерге көңіл 
бөліп жатқанымызда бір жағынан ау
зы нан боқ сөз шығып, ән айтқан өнер 
иелерін төрге шығарып жатқанымыз 
дұрыс па? Әрине бағасын тыңдарман 
қауым береді. Біздікі ой салу.

Жандос ЖАЗКЕН

Нақтырақ айтсақ, америкалықтар 
«Тақиялы періште», «Қыз Жібек», «Ма
хаббат бекеті» фильмдерін ағыл шынша 
сөйлеткен.  Тайлақты – Lucas, биші 
қызды – Lola, Сырлыбай биді – Colin, 

Ермек Серкебаевты – Johnibek, Оралды 
– Chris дыбыстаған.

Ақжолтай хабарды елшілік қызмет
керлері Instagram әлеуметтік желісінде 
жариялады. Онда «Қазақстанның АҚШ 

Тақиялы періштені ағылшынша сөйлетті

Нұрғиса
келгенде

Қазақстандағы АҚШ елшілігі елімізге тамаша тарту жасады. 
Елшілік қызметкерлері қазақ көркем фильмдерін ағылшын тілінде 
дыбыстап, көпшіліктің ризашылығына бөленді.

елшілігінің қызметкерлері классикалық 
қазақ көркем фильмдерімен танысып, 
оларды ағылшын тіліне аударып көргісі 
келді. Сүйікті фильмдеріңіздің ағылшын 
тіліндегі толық нұсқасын көргіңіз келе 
ме?» делінген.

Ерлан СОЗАҚБАЕВ

 1985 жылдың қарашасында халқымыздың 
мақтанышына айналған дарынды сазгер Нұрғиса 
Тілендиевтің ұйымдастыруымен өмірге келген 
«Отырар сазы» ұлттық музыкалық-фольклорлық 
оркестрі Кеңестер Одағының астанасы Мәскеудің 
Кремль сарайында концерт беріп, алып 
империяның зиялы және өнерсүйгіш қауымын  
қазақтың тамыры тереңде жатқан сазгерлік 
этноөнерімен таңғалдырған болатын. Оркестр 
ұжымының өнердегі қол жеткен табыстары 
әділ бағаланып, одақтық деңгейде Мемлекеттік 
сыйлыққа ие болып, оркестрдің көркемдік 
жетекшісі әрі дирижері, сазгер Н.Тілендиев КСРО 
Халық әртісі атағын алған еді. Оркестрдің қол 
жеткізген табыстары  республика халқын да зор 
қуанышқа бөледі.

Жоғарғы жақтың тапсырмасы бойын ша, Мәскеуден табысты 
оралып келе жатқан Нұрғиса бастаған оркестр облы сымыздың 
аудандары мен ауыл дарына концерт беріп, көрер мендермен  
кездесу шараларын өткізіп жатты. Сол қараша айының соңғы 
қытымыр суық күндері осындай кезек біздің ауданға да келді.

Дарияның арғы бетіндегі ауылдық мәдениет үйлері осы 
заманның өмір талабына сай салынған 23 кеңшардың парт
ком хатшыларын аудандық партия комитетінің идеология 
жөніндегі хат шысы өзіне шақырып, Мәскеуден табыс ты оралып 
келе жаткан оркестр мен оның жетекшісі КСРО Халық әртісі 
Н.Тілендиевке құрмет көрсетіп, концерт жоғарғы дәрежеде 
ұйымдастырып, құрамында 45 музыканты, жиырманың үс
тінде қосымша қызметкері бар, барлығы жетпіске жуық кісіге 
қонақасы беруді қатты тапсырды.

Күзгі күріш жинау науқаны аяқталғаннан кейін, сол кездің 
жазылмаған қағидасына сәйкес, ауданның бірінші басшылары 
ке зекті еңбек демалысына кетіп, кеңшар директоры да тынығуға 
кететін. Тығыз және жауапты мәдени шараны ауданда  жоғары 
деңгейде өткізу ауданның екінші, үшінші дәрежесінде қалған 
бас шылары мен кеңшарлардың партком хатшыларының  
еншісіне тиді.

«Отырар сазы» оркестрінің ауданға келген кезде қысқы 
жылу жүйесі мәдениет және қонақ үйлерге толық берілмей, 
бірі суық, екіншісі салқын болып, Нұрғиса бастаған өнер 
шеберлерінің арасында қобалжу болғанын естідік. Тығырықтан 
шығу үшін аудан басшылығы оркестрді тездетіп кеңшарларға 
жіберуге ұйғарым жасады. Оларды бірінші қабыл даумен қызмет 
атқаратын «Аққұм» кеңшарына міндеттелді.  

Тапсырма бойынша мен өз үйімде Нұрғисаны, қасындағы 
Мая Қазтұрғанова және 2 әртісті қабылдап, концертін өткізуді 
ұйымдастыру міндетін алдым. Экономиканың үнем саясатын 
берік ұстаған соцалистік шаруашылықта  мұндай мәдени жос
парланбаған шараларды өткізуге қаржы қаралмайтын. Кеншар 
директоры ауылда жоқ болатын. Сондықтан  «халқы бардың, не 
қамы бар» дегендей, КСРО Халық әртісі Мемлекеттік сыйлықтың 
иегері, атақты «Отырар сазы» оркестірін қарсы алып, құрмет 
көрсетудегі кеңшардың активтері мен өндіріс жетекшілері, 
казір арамызда жоқ ағалар Сақтағанов Раушанбек, Алпысбаев 
Төлеген, Мустаяпов Иса хан, ауыл ақсақалдары Райымбеков 
Қойшыбай, Байжанов Қазыбек, Асанов Әбдірейлер белсенді 
болды. «Қысылғанда қымыран іриді» дегендей, даңғарадай 
бұ рын кеңшар директоры отырған, шаруашылықтың орталық 
жылу қазандығынан жылытатын үйде жылу нашар болатын. 
Дереу көптен бері жылымаған залдың «контрамарка» пешін 
жағуға кірістік. Пештің сыры мен лак бояуы қызып, иістеніп, қол
қаны қапты. Не керек, концерт ертеңге қалды.   

Ертеңіне Н.Тілендиев қасында аудандық  кеңес атқару 
комитеті төрағасының орынбасары Т.Аштанбаева, аудандық  
мәдениет бөлімінің меңгерушісі К.Бердаулетов, аудандық пар
тия комитетінің үгітнасихат бөлімінің меңгерушісі А.Шілде
баевтар оркестрді алып, ауылға келді. Ауылдық мәдениет үйі 
көрермендерге лық толды. Көршілес  Тереңөзек ауданының 
«Ильич» кеңша рынан да көрермендер көп келді.

Нұрғисаны мәдениет үйінің алдында ауылдың 23 ақсақа
лымен күтіп алдым, салқын амандасты, бір нәрсеге өкпелі 
сияқты болып көрінді. Қасындағы ауданның азаматтары менің 
атыжөнімді атап, кеңшардың партия комитетінің хатшысы деп 
таныстыра бастады.

Сол кезде сазгер: – «Директор қайда?» – деп жұлып ал
ғандай, сұрақтың астына алды. Мен кеңшар директорының 
еңбек демалысында жүргенін айтқанымда «Бұл ауданның бар
лығы да түгелдей демалысқа шыққан ба?» деп қойып қалды. 
Біздер ыңғайсыз жағдайда қалдық.

Мен де есімді тез жиып «Нұреке, Отанымыздың астанасы 
Мәскеуден жұлдызыңыз жанып, КСРО Халық әртісі атағын 
алып, Мемлекеттік сыйлықтың иегері болғаныңыз құтты бол
сын. Алғашқы сапарыңызды ақ күріштің отаны Сыр бойы нан 
бастағаныңызды жақсылыққа жоримыз. Басшылар орын да
рында болмағанмен, сіздерді сүйіп тыңдайтын халқың мен 
көрермендер өз орнында, сіздерді асыға күтуде, қош кел
діңіздер!» дедім. 

Келгеннен бері өзөзіне сыймай тұрған атақты сазгер маған 
байыппен көзін салып өтіп, «ал бастайық!» деп мәдениет үйіне 
ен дік. Халық орнынан тұрып, қошеметтей қол соғып, қарсы 
алды.

Нұрекең бұлай болады деп ойламаған болар, көрер мен
дердің құрметіне риза болып, қолын көтеріп тоқтатып, ор
кестрдің құрылу тарихын, өзінің Мәскеудегі сапарынан қысқаша 
хабарлама жасап, концертті бастап әкетті. Өзі де беріліп, 
бірнеше күйлерін орындады.

Концерт соңында ауылдың көрермендері атынан мен 
Нұрғиса мен оркестрдің ұжымына ризашылығымды білдіріп, 
шығармашылық еңбек теріне табыс тілеп, иығына шапан 
жап тым. Кеңшардың типтік жобадағы асханасында оркестр 
мүшелерімен Нұрекеңе аудан азаматарының қатысуымен қо
нақасы бердік. Дастархан үстінде сазгер өте көңілді, бірнеше 
өзінің сүйікті күйлерін орындады. Мая Қазтұрғанова да бірнеше 
әндерін шырқады. Кездесудің «басы қатты болғанмен, арты 
тәтті» болып, атақты сазгермен қимай қоштасқан едік. Ол 
күндер де қазір бір тарих емес пе?.

Рысбай КӘРІМОВ,
Қазақстан Журналисттер Одағының мүшесі

Жалағаш ауданының құрметті азаматы


